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HORSKÝ KURÝR
REGIONÁLNÍ MĚSÍČNÍK

PRO ROKYTNICKO A OKOLÍ

PO TŘICETI LETECH SVÉ EXISTENCE SE STAL 
KRONIKOU ZACHYCUJÍCÍ  ŽIVOT LIDÍ, 

KTEŘÍ TU ŽILI, ŽIJÍ A ŽÍT BUDOU.

Anenská pouť v Rokytnici

Anenskou pouť v Rokytnici zpestřil
průvod krále Jiříka z Poděbrad

 Král Jiří z Poděbrad se narodil před 600 lety v roce 1420. Jeho výročí 
jsme si připomněli královským průvodem, který prošel městem v sobo-
tu o Anenské pouti. Průvod čítal přes čtyřicet pestře oděných urozených 
i venkovských postav, kejklířů, zbrojnošů, šermířů a nechyběl ani kat, 
mnich a odsouzenci.           
 Návštěvníci pouti se ochotně zapojovali do scénáře a průvod měl dle 
ohlasů od diváků velký úspěch.         vj



   z Rokytnice v Orlických horáchZPRÁVY

Z Rady města
Kompletní text Usnese-
ní rady města je uveden 
na internetových stránkách 
města www.rokytnicevoh.cz 
nebo k nahlédnutí na Měst-
ském úřadu v Rokytnici 
v Orlických horách.

Informace z jednání rady města dne 22.06.2020
zkrácený výpis

l Bytová komise
Radě města byl předložen návrh bytové komise prodloužit 
nájemní smlouvy od 01.07.2020 a od 01.08.2020 stávajícím 
nájemníkům. 
Rada města Rokytnice v Orlických horách schvaluje pro-
dloužit nájemní smlouvy od 01.07.2020 a od 01.08.2020 dle 
návrhu bytové komise, který je přílohou zápisu.

l Žádost o dotaci - OUTDOOR SPORT TEAM, z. s.
Společnost OUTDOOR SPORT TEAM, z. s. požádala o po-
skytnutí jednorázové dotace na podporu sportu. Požadovaná 
výše dotace činí 20 000 Kč, dotace bude využita na konání akce 
„Orlický bloudil 2020“ dne 29.08.2020.
Rada města Rokytnice v Orlických horách schvaluje po-
skytnutí dotace na podporu sportu na jednorázovou akci 
ve výši 20 000 Kč pro OUTDOOR SPORT TEAM, z. s., a uza-
vřít s uvedeným příjemcem dotace veřejnoprávní smlouvu 
o poskytnutí neinvestiční dotace na podporu sportu.

l Veřejnoprávní smlouva o poskytnutí dotace - Bartošovi-
ce v Orlických horách
Radě města byla k projednání předložena veřejnoprávní 
smlouva o poskytnutí neinvestiční dotace z rozpočtu obce Bar-
tošovice v Orlických horách, kterou tato obec poskytne dota-
ci ve výši 3 108 Kč k účelu zajištění úpravy běžeckých tratí 
v okolí Rokytnice v Orlických horách v roce 2019 - 2020. 
Rada města Rokytnice v Orlických horách schvaluje uzavřít 
veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí neinvestiční dotace z rozpoč-
tu obce Bartošovice v Orlických horách dle předloženého návrhu.

l Dotace na podporu sportu - Český rybářský svaz, z. s.
Tajemnice předložila informaci od Českého rybářského svazu, 
z. s., že z důvodu epidemie a hygienických omezení ruší dětský 
rybářský den a na základě toho nedojde k uzavření smlouvy 
o poskytnutí dotace na podporu jednorázové akce. 
Rada města Rokytnice v Orlických horách bere na vědomí 
informaci Českého rybářského svazu, z. s. o zrušení dětského 
rybářského dne s tím, že nedojde k uzavření smlouvy o poskyt-
nutí dotace.

l Termíny jednání RM - 2. pololetí 2020
Starosta předložil návrh termínů jednání Rady města Rokytni-
ce v Orlických horách na II. pololetí roku 2020. 

Rada města Rokytnice v Orlických horách schvaluje ter-
míny jednání rady města ve II. pololetí 2020: 13. 07. 2020, 
17. 08. 2020, 24. 08. 2020, 07. 09. 2020, 21. 09. 2020, 05. 10. 
2020, 19. 10. 2020, 09. 11. 2020, 23. 11. 2020, 14. 12. 2020, 
vždy od 16:00 hod.

l Investiční technik MěÚ
Tajemnice informovala o přijetí investičního technika na Měst-
ský úřad v Rokytnici v Orlických horách od 1. 7. 2020.
Rada města Rokytnice v Orlických horách bere na vědo-
mí, že od 1. 7. 2020 bude k práci do městského úřadu na plný 
pracovní úvazek přijat investiční technik jako referent přímo 
podřízený tajemnici MěÚ s tím, že investiční technik nepovede 
agendu památek (odchylka od výběrového řízení).

Informace z jednání rady města dne 13.07.2020
zkrácený výpis

l Žádost o schválení sponzorského daru - Mateřská škola 
Rokytnice v Orlických horách
Starosta předložil žádost o schválení sponzorského daru 
od pana Kamila Cupáka, IČO 87827361, ve výši 2 000 Kč jako 
finanční dar na výdaje Mateřské školy Rokytnice v Orlických 
horách. Ze strany radních nebyly žádné připomínky. 
Rada města Rokytnice v Orlických horách schvaluje přijetí 
sponzorského daru ve výši 2 000 Kč od pana Kamila Cupáka, 
IČO 87827361, na výdaje Mateřské školy Rokytnice v Orlic-
kých horách. 

l Komise pro výběrové řízení na pracovní pozici ředitelky 
Mateřské školy Rokytnice v Orlických horách 
Rada města přijala rezignaci stávající ředitelky Mateřské školy 
Rokytnice v Orlických horách na funkci. Výběrové řízení bylo 
vyhlášeno až po skončení nouzového stavu, který byl vyhlá-
šen v souvislosti s šířením koronaviru. Paní ředitelka nepřed-
vídatelné komplikace respektuje a je ochotná funkci, bude-li 
potřeba, vykonávat prozatím nejméně do 1. 1. 2021, kdy byl 
stanoven předpokládaný termín nástupu budoucí paní ředitel-
ky. Po krátké diskuzi rada města jmenuje komisi pro výběrové 
řízení na pracovní pozici ředitelky Mateřské školy Rokytnice 
v Orlických horách.
Rada města Rokytnice v Orlických horách jmenuje v sou-
ladu s ustanovením § 102 odst. 2 písm. b) zákona č. 128/2000 
Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů, 
v souladu s ustanovením § 166 odst. 2 zákona č. 561/2004 
Sb., o předškolním, základním, středním, vyšším odborném 
a jiném vzdělávání (školský zákon), ve znění pozdějších před-
pisů, v souladu s vyhláškou č. 54/2005 Sb., o náležitostech 
konkursního řízení a konkursních komisí, ve znění vyhlášky                         
č. 107/2019 Sb. konkursní komisi k provedení konkursního ří-
zení na obsazení pracovního místa ředitele/ředitelky Mateřské 
školy Rokytnice v Orlických horách ve složení:
Mgr. Zdeněk Dušek - člen určený zřizovatelem - předseda, 
Lada Vídeňská, DiS. - člen určený zřizovatelem, Mgr. Svatava 
Odlová - člen určený krajským úřadem, Mgr. Radomíra Barto-
šová - člen komise - školní inspektor, Bc. Vladimíra Pripute-
nová - člen určený Českou školní inspekcí - odborník na před-

školní vzdělávání, Ludmila Cabalková - člen určený Českou 
školní inspekcí - odborník na organizaci a řízení ve školství, 
Bc. Vlasta Gallová - pedagogický pracovník právnické osoby 
vykonávající činnost školy.

l Žádost o poskytnutí dotace - OD5K10, z. s. 
Starosta předložil žádost spolku OD5K10, z. s. o poskytnutí 
dotace ve výši 9 000 Kč z rozpočtu města Rokytnice v Orlic-
kých horách na tábor v rámci pověření SPOD ve spolupráci 
s OSPOD Rychnov nad Kněžnou v termínu 13. - 19.07.2020 
v ubytovacím zařízení obce Křinice u Broumova.
Rada města Rokytnice v Orlických horách schvaluje uza-
vřít se spolkem OD5K10, z. s., Komenského čp. 39, 516 01 
Rychnov nad Kněžnou veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí 
neinvestiční dotace ve výši 9 000 Kč z rozpočtu Města Ro-
kytnice v Orlických horách č. VS/18/2020 dle předloženého 
návrhu.

l Veřejnoprávní smlouva o poskytnutí neinvestiční dotace 
- Obec Zdobnice
Radě města byla k projednání předložena veřejnoprávní smlou-
va o poskytnutí neinvestiční dotace z rozpočtu Obce Zdobnice, 
kterou tato obec poskytne dotaci ve výši 3 508 Kč k účelu za-
jištění úpravy běžeckých tratí v okolí Rokytnice v Orlických 
horách v roce 2019 - 2020.
Rada města Rokytnice v Orlických horách schvaluje uza-
vřít s Obcí Zdobnice, Zdobnice čp. 1, 516 01 Rychnov nad 
Kněžnou veřejnoprávní smlouvu dle předloženého návrhu.

l Smlouva o propagační činnosti - FrostFood a. s.
Radě města byla předložena smlouva o propagační činnosti 
s firmou FrostFood a.s. týkající se zajištění reklamy a propaga-
ce firmy FrostFood a.s. v době konání Letního kina a Anenské 
pouti 2020 za úplatu ve výši 50 000 Kč.
Rada města Rokytnice v Orlických horách schvaluje uza-
vřít s firmou FrostFood a. s., Kasárna č. ev. 41, 517 61 Ro-
kytnice v Orlických horách smlouvu o propagační činnosti dle 
předloženého návrhu.

l Darovací smlouva - Římskokatolická farnost Rokytnice 
v Orlických horách
Radě města byl předložen návrh darovací smlouvy. Předmětem 
smlouvy je darování finanční hotovosti ve výši 10 735 Kč, kte-
rá byla vybrána mezi návštěvníky koncertu v kostele v Nebes-
ké Rybné dne 05.07.2020 na spolufinancování akce: „Oprava 
a údržba kostela na Nebeské Rybné“.
Rada města Rokytnice v Orlických horách schvaluje uza-
vřít s Římskokatolickou farností Rokytnice v Orlických ho-
rách, náměstí Jindřicha Šimka 2, 517 61 Rokytnice v Orlic-
kých horách darovací smlouvu dle předloženého návrhu.

l Darovací smlouva - ORLICKO a. s.
Místostarosta předložil návrh darovací smlouvy o poskytnu-
tí daru městu společností ORLICKO a. s. ve výši 5 000 Kč 
na podporu Cyrilometodějského koncertu, který se konal 
05.07.2020 v kostele sv. Filipa a Jakuba v Nebeské Rybné. Ze 
strany radních nebyly připomínky.
Rada města Rokytnice v Orlických horách schvaluje uza-
vřít se společností ORLICKO a. s., Nebeská Rybná č. p. 2, 
517 61 Rokytnice v Orlických horách darovací smlouvu.

Finanční odbor Městského úřadu Rokytnice v Orlických horách 
upozorňuje občany města Rokytnice v Orlických horách na blížící 
se splatnost místního poplatku za provoz systému shromažďová-
ní, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování komunálních 
odpadů za rok 2020. Poplatek je splatný nejpozději do 30. září 
2020.

Poplatek je možné uhradit bezhotovostně na účet města Ro-
kytnice v Orlických horách 1240089379/0800 nebo v hotovosti 
na pokladně městského úřadu. V případě, že Vám není znám va-
riabilní symbol pro platbu bankovním převodem, kontaktujte fi-
nanční odbor osobně na pokladně, telefonicky 494 379 022 nebo 
e-mailem: marcela.rykrova@mu.rokytnice.cz.

Zároveň upozorňujeme občany, že 31.8. 2020 vypršel termín 
splatnosti místního poplatku ze psů za rok 2020. 

V případě neuhrazení poplatků ve stanoveném termínu správ-
ce poplatku (městský úřad) vyměří poplatek platebním výměrem, 
kterým může být tento poplatek navýšen až na trojnásobek původ-
ní částky.

Upozornění na splatnost
místních poplatků

Zlatá svatba

V sobotu 1. srpna 2020 oslavili ve farním kostele Všech Sva-
tých v Rokytnici 50 let společného života manželé Anna a Josef 
Podstavkovi z Nebeské Rybné. Do dalších let jim přejeme pevné 
zdraví mnoho dalších spokojených let ve svazku manželském.

…Vás zve na dny otevře-
ných dveří v září a v říj-
nu vždy ve čtvrtek od 13 
do 17 hodin. Můžete se 
podívat nebo se zeptat, jak 
by mohly Vaše děti také 
trávit svůj volný čas.

Srdečně Vás zve
Olga Pleslová

a děti z klubu Anička

Volnočasový klub 
Anička v Rokytnici 

v Orlických horách…



 V souladu se zákonem č. 130/2000 Sb., o volbách do zastu-
pitelstev krajů a o změně některých zákonů, ve znění pozděj-
ších předpisů a se zákonem č. 247/1995 Sb., o volbách do Par-
lamentu České republiky a změně a doplnění některých dalších 
zákonů, ve znění pozdějších předpisů, proběhnou v Rokytnici 
v Orlických horách volby do zastupitelstev krajů a do Senátu 
Parlamentu České republiky, které se uskuteční:

   v pátek dne 2. října 2020 od 14.00 hodin do 22.00 hodin 
a v sobotu dne 3. října 2020 od 8.00 hodin do 14.00 hodin

(případné druhé kolo voleb do Senátu Parlamentu 
České republiky ve dnech 9. října a 10. října 2020).

 Místem konání voleb pro všechna katastrální území Ro-
kytnice v Orlických horách včetně Nebeské Rybné je volební 
okrsek č. 1 se sídlem v budově Městského úřadu Rokytnice 
v Orlických horách, náměstí Jindřicha Šimka čp. 3, Rokytnice 
v Orlických horách (zasedací místnost).
 Zapisovatelkou okrskové volební komise města Rokytnice 
v Orlických horách byla starostou jmenována  Bc. Soňa Rűc-
kerová.

VOLIČ
 Právo volit má státní občan České republiky, který alespoň 
druhý den voleb, tj. 3. října 2020 (v případě druhého kola vo-
leb do Senátu tj. 10. října 2020) dosáhl věku nejméně 18 let, 
je v den voleb v této obci přihlášen k trvalému pobytu v obci, 
která náleží do územního obvodu kraje a v případě senátních 
voleb ve volebním obvodu, kde jsou tyto volby vyhlášeny.  Vo-
lič může hlasovat, pouze pokud je zapsán v seznamu voličů 
a nenastanou-li u něho překážky ve výkonu volebního práva, 
kterými jsou zákonem stanovené omezení osobní svobody 
z důvodu ochrany zdraví lidu, omezení svéprávnosti k výkonu 
volebního práva (musí být uvedeno ve výroku rozhodnutí sou-
du) a v případě krajských voleb i zákonem stanovené omezení 
osobní svobody z důvodu výkonu trestu odnětí svobody a vý-
kon služby vojáka z povolání v zahraničí nebo výkon služby 
vojáka v záloze v zahraničí. 

 Dva dny přede dnem voleb, tj. 30. září 2020, městský úřad  
seznam voličů v 16.00 hodin uzavře.

 Voliči bude umožněno hlasování poté, kdy prokáže svou  
totožnost a státní občanství České republiky platným občan-
ským průkazem nebo cestovním pasem ČR. Neprokáže-li vo-
lič svou totožnost a státní občanství ČR, nebude mu hlasování 
umožněno. 

 Hlasovací lístky pro krajské volby i první kolo senátních  
voleb budou každému voliči doručeny nejpozději do 29. září 
2020. V případě ztráty či poškození doručených hlasovacích 
lístků obdrží volič nové hlasovací lístky na vlastní žádost 
ve volební místnosti ve dnech voleb. Hlasovací lístky pro pří-
padné druhé kolo senátních voleb se voličům nedoručují a bu-
dou k dispozici přímo ve volebních místnostech v den konání 
voleb.

VOLIČSKÉ PRŮKAZY
   Voliči, který nebude moci volit ve volebním okrsku, v jehož 
seznamu je zapsán, vydá obecní úřad na jeho žádost voličský 
průkaz. Volič může požádat o voličský průkaz ode dne vyhlášení  
voleb, a to osobně u obecního úřadu, který seznam vede, 
do středy 30. září 2020 do 16.00 hodin nebo podáním doru-
čeným nejpozději 7 dnů přede dnem voleb, tj. do pátku 25. 
září 2020, a to v listinné podobě opatřené úředně ověřeným 
podpisem voliče nebo v elektronické podobě zaslané prostřed-
nictvím datové schránky.

 Voličský průkaz opravňuje voliče k hlasování v krajských 
volbách v jakémkoliv volebním okrsku spadající do územního 
obvodu kraje, (tzn. občan Rokytnice v Orlických horách může 
s voličským průkazem volit v kterémkoliv volebním okrsku 
v Královéhradeckém kraji) a v případě senátních voleb v ja-
kémkoliv volebním okrsku spadajícího do volebního obvodu, 
kde jsou tyto volby vyhlášeny a je-li zároveň v tomto územním 
obvodu volič přihlášen k trvalému pobytu, (tzn. občan Rokyt-
nice v Orlických horách může s voličským průkazem volit 
v kterémkoliv volebním okrsku ve volebním obvodu č. 48).

VOLEBNÍ MÍSTNOST 
   Ve volební místnosti budou na viditelném místě vyvěšeny 
hlasovací lístky označeny nápisem „vzor“, prohlášení o vzdá-
ní se kandidatury nebo odvolání kandidátů, pokud byla do-
ručena alespoň do 48 hodin před zahájením voleb. Volební 
místnost musí být pro každý volební okrsek rovněž vybave-
na zákony č. 130/2000 Sb., o volbách do zastupitelstev krajů 
a o změně a některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů 
a č. 247/1995 Sb., o volbách do Parlamentu České republiky 
a změně a doplnění některých dalších zákonů, ve znění poz-
dějších předpisů, které musí být voličům na jejich žádost za-
půjčeny k nahlédnutí. 

HLASOVÁNÍ
   Každý volič může v rámci krajských a senátních voleb hlaso-
vat vždy pouze jednou s tím, že hlasuje osobně a jeho zastou-
pení není přípustné. 
 
HLASOVÁNÍ DO PŘENOSNÉ VOLEBNÍ SCHRÁNKY 

   Volič může požádat ze závažných, zejména zdravotních, dů-
vodů obecní úřad a ve dnech voleb okrskovou volební komisi 
o to, aby mohl hlasovat mimo volební místnost, avšak pouze 
v územním obvodu volebního okrsku, pro který byla okrsková 
volební komise zřízena. V takovém případě okrsková voleb-
ní komise vyšle k voliči dva své členy s přenosnou volební 
schránkou, úřední obálkou a hlasovacími lístky. 

Další informace k volbám naleznete na webových stránkách 
Města Rokytnice v Orlických horách - www.rokytnicevoh.cz 
v sekci Volby nebo je sdělí na Městském úřadu Rokytnice 
v Orlických horách, náměstí Jindřicha Šimka čp. 3, Organizač-
ní a správní odbor – paní Soňa Rűckerová, tel. č. 494379026.

INFORMACE – VOLBY DO ZASTUPITELSTEV KRAJŮ
A SENÁTU PARLAMENTU ČESKÉ REPUBLIKY 2020

Centrum pro integraci osob 
se zdravotním postižením

Vážení občané, 
   dovolte, abych Vám v krátkém článku představil Cen-
trum, kde nyní pracuji. Jmenuji se Mgr. Jiří Chráska 
a pracuji v Centru pro integraci osob se zdravotním po-
stižením („dále CIOZP“). Přestože toto centrum v Rych-
nově nad Kněžnou funguje již více než 15 let, tak mnozí 
občané o CIOZP neví, nebo ví, ale neví, kde se nachází. 
CIOZP sídlí v budově Všeobecné zdravotní pojišťovny, 
v ulici Palackého 694, dalo by se též říci, že leží vedle 
židovské synagogy – památníku Karla Poláčka. Vchod 
je tedy zezadu ulice Palackého.

   CIOZP poskytuje služby všem osobám se zdravotním 
postižením bez ohledu na druh, rozsah postižení a věk. 
Dále pak osobám, které jsou ohroženy vznikem nepří-
znivé sociální situace nebo se vyskytly v nepříznivé 
sociální situaci. Služby jsou poskytovány bezplatně. 
Druhy služeb: Odborné poradenství, informační a pora-
denské centrum, půjčování rehabilitačních a kompenzač-
ních pomůcek pro osoby s tělesným postižením, prodej 
baterií a koncovek do naslouchacích aparátů pro osoby 
se sluchovým postižením, podpora a pomoc při zajištění 
nákupu kompenzačních pomůcek pro osoby s tělesným 
postižením, informace o možnostech získání těchto po-
můcek. Na základě rozhodnutí vedení se v CIOZP RK 
mění návštěvní hodiny: nově jsou takové: 

Po, St od 8:00 do 17:00 (s  tím  že  od  8  do  11  hod  je 
na středisku pouze přítomná pracovnice administrativy 
pí Molnárová, vedoucí, který poskytuje sociální poraden-
ství Mgr.  Jiří Chráska  je  přítomný až  od 11 do 17:00) 
a dále Út, Čt a Pá od 8:30 do 14:30 (s tím, že jsou pří-
tomni oba pracovníci, jak administrativa pí Molnárová, 
tak vedoucí Mgr. Chráska)
   
   Dále bych upozornil na změnu vydávání euroklíčů: Eu-
roklíč může zdarma získat každý držitel průkazu TP, 
ZTP a ZTP/P, diabetik, stomik, onkologický pacient, 
člověk trpící roztroušenou sklerózou, Parkinsonovou 
chorobou, nespecifickými střevními záněty (Cro-
hnovou chorobou a ulcerózní kolitidou), močovými 
dysfunkcemi a rodiče dětí do tří let. Je nutné předlo-
žit občanský průkaz a průkaz TP, ZTP či ZTP/P. Výdej-
ní místo euroklíče je u nás v CIOZP. Více se dozvíte 
na http://www.eurokeycz.com/1_info.html, kde jsou 
vypsaná konkrétní místa v jednotlivých obcích a měs-
tech, kde se dá Euroklíč použít. Také bych upozornil, že 
si u nás můžete pořídit levné baterie do naslouchadel 
(Panasonic PR675, Panasonic PR13, Panasonic PR10 
a Panasonic PR 312).   

Těšíme se na Vaši návštěvu.
Za středisko CIOZP RK vedoucí Mgr. Jiří Chráska

 Téměř celý rok trvala příprava a shánění materiálů pro vydání 
knihy „Bartošovice v Orlických horách na starých pohledni-
cích.“
 Kniha má osm autorů, z jejichž sbírek sestával základ mate-
riálu. Dále byla vyzvána veřejnost k možnosti ofotit pohlednice 
z jejich majetku. Překvapivě se sešlo tolik materiálu, že by to 
vydalo na tři knihy. To, co se nevešlo do knihy, bude uloženo 
v elektronické podobě na Obecním úřadu v Bartošovicích.
 Veřejná prezentace knihy s promítáním se uskutečnila 18. čer-
vence u příležitosti Ledříčkových slavností, které pořádá Obec 
Bartošovice. Z osmičlenného týmu autorů se zúčastnili dva, kteří 
slovem provázeli jednotlivé snímky. Kniha zde byla na prodej 
a mnozí kupující si vyžádali podpis přítomných spoluautorů. Vy-
dalo: Eva Kučerová, Vydavatelství SEN Hlinné v počtu 800 vý-
tisků. Tisk: Uniprint Rychnov nad kněžnou - Zbuzany. V prode-
ji: na Obecním úřadu v Bartošovicích, v obchůdku Chráněných 
dílen  Kopeček v Bartošovicích a v obchodě Sdružení Neratov 
v Neratově.

Petr Zámečník

Bartošovice mají knihu
o historii

q Bohumír Dragoun, vedoucí autorského týmu a starosta obce 
Luboš Tylš.

q O knihu byl velký zájem.



Pro děti a mládež:
Obrázkové pohádky pro nejmenší 

Nejde se do školy! - Holanová, P. – příběhy o našich st. svátcích
Děsivé dějiny – Keltští hrdlořezové

Co má poznat správný Čech? – Vaněček, M.
Kouzelný průvodce Pohádkovou zemí s kvízy

Studená Lhota, ráj trapasů a koní – Robošová, B. – pro děvčata

Beletrie pro dospělé:
Poslední dny v září – Pavel Koukol

– kniha od rokytnického pana učitele!
Druhá naděje – Vernerová, P.- pro ženy
světové bestsellery Jonase Jonassona: 
l Analfabetka, která uměla počítat
l Stoletý stařík, který vylezl z okna a zmizel
l Stojednaletý stařík, který se vrátil
     a zachránil svět

Veselí – Třeštíková, R. – nejprodávanější česká autorka
Specialistka – Meyerová, S. – dramatický thriller

Naučná literatura:
Velmi osobní kniha o zdraví – Slimáková Margit

Wehrmacht - Emmert, F.
Život v českých zemích ve středověku - Kneblová, H.

Knihovna
v Rokytnici v O. h.

/otevřeno každé úterý
a čtvrtek od 13 do 18 hodin/

Novinky na tento měsíc:

Nasbírané houby ukládáme do vzdušných obalů, jako jsou 
proutěné či drátěné košíky. Někdy se houby (např. plodnice 
klouzků nebo starších kozáků) mohou zapařit i v těchto oba-
lech, pokud tvoří naspodu vysokou vrstvu. Zvláště nebezpečné 
jsou ... (tajenka terčovky) babek, pokud jsou mokré a nasáklé. 
A tak se může stát, dříve než dorazíte z lesa domů, jsou pokryté 
plísní. Takové babky nikdy nepoužívat k přípravě pokrmů!

HOUBY JÍST ČI NEJÍST? 10. DÍL

Od září můžete opět navštívit BURZU KNIH, kterou jsme 
přes prázdniny opět doplnili. Burza bude vždy v úterý 
a ve čtvrtek od 13 do 17 hodin při provozu knihovny.

 Letošní Svatováclavský koncert po nucené dlouhé pauze pro 
kulturní akce pojmeme trochu jako oslavu toho, že už SNAD zase 
můžeme kulturu pořádat a navštěvovat. Proto jsme sáhli po profe-
sionálních muzikantech a pozvali mužský vokální kvintet nazva-
ný Hlasoplet. Jejich repertoár je široký a pestrý, stejně jako jejich 
účinkování na společenských událostech, festivalech a koncertech.
 V jejich podání můžeme uslyšet v osobitých úpravách známé 
české i světové hity, ale i spirituály, jazzové kousky či vánoční pís-
ně. Kombinace hlasů všech sympatických pánů je úžasná a hladí 
po duši. Líbilo se mi vyjádření jedné fanynky této skupiny: „Je to 
povznášející krása!“. Tak se tedy přijďte s námi povznést a po-
slechnout si koncert jen pro Vás. 
 Termín je 28.9.2020 (je volný den!), v 15 hodin, v zámeckém 
kostele v Rokytnici. Předprodej vstupenek bude zahájen 7. září 
v rokytnickém Infocentru, kdy si budete moci zakoupit vstupenky 
do prvních pěti řad. Další vstupenky budeme pak prodávat na mís-
tě od 14 hodin.
 Bohužel raději počítejte s rouškami, které nás zřejmě v září ne-
minou.

Za Městské informační a kulturní středisko vj

Pojďte s námi na HLASOPLET!!

q Zleva: Jan Tejkal, Patrik Hradecký, Daniel Kfelíř, Hynek 
Hradecký, Jan Fraus

Paměť Orlických hor
 Tak zní název výstavy obrazů uskutečněné u příležitosti 50. vý-
ročí CHKO Orlické hory v muzeu Sýpka. Malířka Veronika Rejfí-
řová ve svých dílech zachytila nevlídné až drsné prostředí hor. 
Vernisáž výstavy proběhla začátkem července za účasti malířky 
Rejfířové, zástupců Agentury ochrany přírody a krajiny a správy 
Chráněné krajinné oblasti Orlické hory.

ZS

q Zahájení výstavy Paměť Orlických hor, vpravo ředitel mu-
zea Tomáš Zelenka, uprostřed malířka Veronika Rejfířová, 
vlevo zástupkyně Agentury ochrany přírody a krajiny Zu-
zana Pilná.

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Ve dvouhodinovém povídání se nalodíme na nejslavnější parník a prožijeme jeho skutečný příběh. Prohlédneme si 
dochované fotografie a zhlédneme vzácná videa ze dne vyplutí, porovnáme realitu s nejslavnější filmovou verzí a téměř 
se dotkneme originálních artefaktů z vraku lodi. Pro posluchače mám připravené i příjemné setkání s někým, kdo měl 
příbuzného na lodi během osudné plavby. 
 

q UPOZORNĚNÍ NA ZMĚNU MÍSTA KONÁNÍ: Beseda o Titaniku se bude konat ve vinárně kulturního domu Klub 
v Rokytnici.

VODOROVNĚ: 
A: Noční podnik, čidlo zraku, větší množství.
B: Něm. dědeček, dobře fungovat.
C: Podřadná literatura, představení klášterů.
D: Spisy, borový les, přibližně.
E: Kolem, notový záznam jednoho hlasu.
F: Šp. sůl, chem.zn. europia, ve svém bytě.
G: Svršková useň, ident. č. org., pohodný.
H: Jméno Zátopkové, velká kovová nádoba.
I: Ústř. dům armády, divoký koník z Říhovy knihy, slov. jen.

PO OBVODU:
1: Umělecký směr, pasivní účastník (přeneseně), slabá mís-
ta, zkratka pro radián, končetina, nejvyšší karta, finské město 
(Turku).
2: Potom, chytat, býv. voj. prodejna, rusky toto, dosna, ochran-
ný nátěr, chem. zn. kryptonu
3: Slov. jako, juviové ořechy, příslušníci národnosti v Rusku, 
podšívková látka.
4: Ateliéry Barrandov, čtyřruký savec, souboj.
5: Chem. zn. kyslíku

POMŮCKY: 
Abo, Oroči, sal.

Stanislav Lank, znění tajenky na str. 17

PODĚKOVÁNÍ
TJ SOKOL Pěčín děkuje JUDr. Miroslavu Antlovi za 
finanční dar, který byl použitý na uspořádání tradičního 
pochodu ŤAP ŤAP a za dlouhodobou přízeň pěčínským 
organizacím.

Božena Kalousová,
TJ Sokol Pěčín



MŠ Rokytnice
PRÁZDNINOVÁ 

ŠKOLKA
Školka o prázdninách skýtá 

možnosti, které by v plném pro-
vozu nebyly možné. Třeba podá-
vání svačinek a obědů na škol-
kovém dvorku.

Tak by začínala pozvánka na každoroční kulinářskou akci – 
Rokytnické kuchtění. V letošním roce toto klání amatérských 
kuchtíků bohužel nebudeme pořádat. Čekali jsem s rozhodnutím 
takzvaně na poslední chvíli. Není však v našich silách zajistit po-
žadovaná hygienická opatření. A tak doufám, že na nás nezanevře-
te a v příštím roce se opět setkáme v plné síle, s dobrou náladou 
a třeba i s novými recepty. Budeme se na Vás těšit! 

Za pořadatele Eva Tuhárská a Láďa Hemrlík

Kuchtíci a kuchařinky, porotci 
z řad veřejnosti, milí hosté!

 Stalo se již tradicí, že na konci léta pořádá Obec Říčky a parta 
dobrovolníků odpoledne plné zábavy a soutěží pro děti. Připra-
veno bylo deset stanovišť s disciplínami, jako je střílení ze vzdu-
chovky, lovení rybiček, skákání v pytli, zatloukání hřebíků nebo 
házení ponožek do pračky. Kdo nesoutěžil, skákal na trampolíně 
nebo na skákacím hradu pana Horského. Tradičním zpestřením při 
loučení s létem je vystoupení mažoretek z Chrudimi a soutěže pro 
dospělé. Na závěr si ještě děti mohly vyzkoušet stříkání z Tatry ro-
kytnických hasičů, kteří jeli náhodou kolem a udělali dětem bezva 
atrakci.        
 Akce by se neobešla bez vlídných, štědrých sponzorů. Byli to: 
Obec Říčky, Obchůdek u kostela, Ubytování - Radek Blaha, Ski 
centrum Říčky, Hotel Konšel – Luděk Jiroud,  Skirest – Ondřej 
Rozinek, Hotel Říčky – Jiřina Keprtová, Dáša Hoznauerová, Rodi-
na Kosova, Rodina Kafkova, Mirek Saligr, David Silber – zvučení 
akce. Děkujeme!
 Poděkování také patří všem, kteří se zapojili do přípravy  
a zdárného uskutečnění akce.        ZS

Loučení s létem

Mazaný lazebník
V rámci putování po českých hradech a zámcích navštívila ro-

kytnický zámek skupina historického šermu Rego. Ve středu 5.8. 
zde sehrála krátké představení MAZANÝ LAZEBNÍK.        JKO

MŠ Bartošovice
   V letošním roce jsme se rozloučili s předškoláky Matyáškem, 
Mirečkem a Michálkem..
   „Kluci! Přejeme vám mnoho úspěchů a spousta kamarádů  
v základní škole! Hlavně pravou!!! ….“

Vaši kamarádi ze školky, Petra, Adéla, Majda a Romča

 Základní škola Rokytnice v Orlických horách se zapojila do pro-
jektu Asociace školních sportovních klubů ČR, který je zaměřený 
na podporu naučně-populárního vzdělávání žáků. Tato aktivita 
vznikla s podporou Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy 
za účelem zmírnění dopadů na vzdělávání dětí v souvislosti s uza-
vřením škol z důvodu pandemie koronaviru. Jejím cílem bylo pod-
pořit nástup žáků do nového školního roku a usnadnit zahájení výu-
ky. Skupina dvanácti dětí z 1. stupně měla ve dnech 10. – 12. srpna 
2020 možnost zažít školní výuku badatelskou formou. Pro děti byl 
připraven pestrý program, který v sobě spojoval poznávací i po-
hybové aktivity s využitím školních znalostí a mezipředmětových 
vztahů. Malí badatelé tvořili myšlenkové mapy, sbírali a určovali 
přírodniny, navštívili oboru, zmapovali stromy památné aleje, vě-
novali se turistice, zahráli si fotbalgolf a stolní tenis, připravili pro-
gram pro návštěvníky našeho města, zašli na exkurzi do Chráněné 
dílny Káča, kde si pod vedením odborníka ozdobili plátěnou tašku. 
Z prostředků projektu byly dětem hrazeny veškeré náklady včetně 
dopravy, vstupného a stravování. Prožili jsme tři dny nabité množ-
stvím zážitků, pohybu a nových poznatků. Projekt Vzdělávací dny 
pokládáme za úspěšný. Přejeme všem žákům, aby stejně úspěšný 
byl i celý nový školní rok. 

L. Hamáčková a R. Barvínková, lektorky projektu

ZŠ ROKYTNICE
Vzdělávací dny



Náš rozhovor
Milým Rokytničanům!

 Ráda  bych  touto  cestou  pro-
střednictvím  rokytnického  zpra-
vodaje  srdečně  poděkovala 
za  potěšení  přečíst  si  publikaci 
Rokytnice  v  O.h.  připravenou 
s láskou i pečlivostí celé redakč-
ní  rady.  Nedlouho  poté  jsem 
měla  možnost  dát  tuto  knížku 
k  přečtení  naší  pražské  rodinné 
přítelkyni,  která  před  šedesáti 
lety v Rokytnici působila. Kniha 
v  ní  vzbudila mnoho  vzpomínek 
a k díkům redakci se připojila.
      Její  vyprávění  o  vašem  pů-
vabném  městě  a  životě  v  něm 
mě  upoutalo  a  napadlo  mě,  že 
by vás, občany Rokytnice v Orl. 
hor., třeba mohlo zajímat, jak vy-
padal životaběh před víc než půl 
stoletím.
    Naše pražská přítelkyně se jmenuje Ing. Rita Smolíková, letos jí 
bylo 87 let a já jsem jí v době letošní koronavirové karantény zaslala 
několik otázek. Její odpovědi by mohly přispět do mozaiky historie 
vašeho města.
 
Zde jsou mé otázky a odpovědi paní Rity:
Kdy a proč jste přišla do Rokytnice v Orl. horách?
 Do Rokytnice jsem přišla 1.1.1960 po delimitaci státního statku 
Kostelec nad Orlicí, kde jsem pracovala od 2.8.1959 po ukončení 
studia na fakultě agronomicko – ekonomické Timirjazevovy země-
dělské akademie v Moskvě. Státní statek Kostelec nad Orlicí, který 
v době mého nástupu měl 30 tisíc hektarů, byl rozdělen na 3 samo-
statná hospodářství po 10 tisících ha – Mladkov, Kostelec a Rokyt-
nici.
 
Jakou práci jste tam dělala?
 Přijata jsem byla jako agronom. 
 
Jaká byla náplň Vaší práce co do rozsahu?
 Byla to samostatná práce na úseku řízení rostlinné výroby v rámci 
statku, který obhospodařoval půdu v obcích Rokytnice, Říčky, Ne-
beská Rybná, Zdobnice, Vrchní Orlice, Neratov až po Orlické Záhoří 
(a další). Hospodaření statku bylo řízeno zemědělskou správou ONV 
Rychnov nad Kněžnou a OV KSČ tamtéž. Vzhledem k rozsahu stat-
ku spočívaly moje začátky především v seznamování se s podmínka-
mi a půdním fondem.
 Již při jarních deštích se negativně projevovalo rozorání pozem-
ků se značným sklonem - smyv ornice včetně brambor, oslabení 
porostů lnu. Chyběla píce pro hovězí dobytek. Zbyly jen pastviny 
na kyselých porostech podél Orlice. Důsledky se projevily velkým 
úhynem zejména březích jalovic. O žních při sklizni kombajny do-
cházelo na svazích k velkým ztrátám – zrní se sypalo spolu se slá-
mou na pole. Na některých polích bylo obilí řídké v důsledku nízké 
úrodnosti svažitého pozemku. Na základě těchto a dalších poznatků 
jsem došla k závěru, že je nutné změnit způsob a rozsah obdělávání 
využívání zemědělské půdy v těchto specifických podmínkách.
 Podařilo se mi zorganizovat pracovní skupinu včetně pracovníků 
Okresní zemědělské správy a výzkumného ústavu v Jedlové v O.h. 

Zpracovali jsme rozbor a navrhovali omezení rozorávání svažitých 
pozemků a jinou strukturu využívání orné půdy. Materiály jsme pak 
museli předložit OV KSČ.

Zmínila byste některé Vaše vzpomínky na lidi, s nimiž jste  
pracovala?
 Bohužel, již si pamatuji jen některé spolupracovníky. Ředitelem 
byl Bohumil Štencl, který bydlel v Rokytnici, ale mám dojem, že 
pocházel z jiného kraje. Zootechnikem byl Milan Friedrich, mecha-
nizátorem J. Šteiner, účetní paní Rykrová (Rűckerová), všichni z Ro-
kytnice.
 Kromě toho byla součástí i šlechtitelská stanice, kterou vedl pan            
J. Jandáček s mladším spolupracovníkem p. Holubářem.
Na stranickou práci st. statku dohlížel Karel Jakoubek – lesák a z OV 
KSČ pan Zajíček. Z Okresní zemědělské správy z Rokytnice pochá-
zel pan Zich.
 Dovoluji si připomenout i spisovatelku Jindřišku Smetanovou, 
která měla chalupu v Říčkách a ve spolupráci se státním statkem se 
v té době natáčel film podle jejího scénáře „Neschovávejte se, když 
prší“.
 
Uznáte – li za vhodné, za jakých okolností jste z Rokytnice ode-
šla?
 Ze státního statku Rokytnice jsem byla odvolána spolu s ředitelem 
v létě r. 1961 právě po předložení našeho rozboru a návrhu na využí-
vání zemědělské půdy v této oblasti předsednictvu OV KSČ. 
 Zprávu jsem přednesla já za účasti dalších členů naší pracovní 
skupiny, kteří neměli příležitost se vyjádřit, myslím, že ani snahu, 
což jsem pochopila mnohem později.
 Závěr byl jednoznačný: dbát usnesení strany a vlády – pěstovat 
obiloviny na 51% zemědělské půdy. Na moji osobu měl být vypra-
cován posudek, který měl být podkladem pro možné vzetí do vazby 
za porušování výše uvedeného usnesení. 
 Nestalo se, a tak jsem ve druhém pololetí přešla na provozovnu 
Bartošovice a koncem října ukončila pracovní poměr se státním stat-
kem.

Jak pokračovala Vaše kariérní cesta dál?
 Po odchodu z Východních Čech jsem byla přijata v Praze do vý-
zkumného ústavu ministerstva financí, kde se utvářelo oddělení pro 
sledování hospodaření zemědělských podniků. Tam se mi velice za-
líbil obor výpočetní techniky a naučila jsem se ji jako jedna z prvních 
využívat a používat v praxi. 
 Začátkem 70. let mi byla nabídnuta funkce na ONV RK právě pro 
řízení zemědělství v horské oblasti (to bylo v době, kdy jsme v Kos-
telci n.O. zahajovali činnost výpočetního střediska).
Ale při prověrce, den před tím než jsem měla nastoupit, jsem neuspě-
la, tak jsem byla bez práce. 
 Naštěstí ne dlouho. Získala jsem místo v Dobrušce, kde jsem zů-
stala až do doby ukončení synova studia na tamějším gymnáziu. Pra-
covala jsem 10 let v průmyslovém závodě díky mojí rozšířené kva-
lifikaci o mechanizaci a automatizaci administrativy. A to též bylo 
zajímavé, ale vůbec ne lehké. Do oboru jsem se vrátila až v r. 1982, 
kdy jsem byla přijata do Státní zkušebny zemědělských, potravinář-
ských a lesnických strojů v Praze. Zde jsem „dosloužila“ až do od-
chodu do důchodu v r. 1993. To byla též pestrá a zajímavá práce, ale 
již poklidnější a v dobrém kolektivu.
 
Jak na své působení v Rokytnici vzpomínáte po letech?
 Nemohu na ta léta plná hektické práce a elánu – snahy odevzdat 
dobrou práci – zapomenout. 
 Do Rokytnice jsem se vracela díky přátelství s manželkou                       
B. Štencla a kamarádství s jednou její sousedkou, bohužel jméno si 
nepamatuji – tuším, že s Věrou K.? 

 Nezapomenutelným zážitkem byla moje služební cesta z VÚ min. 
financí na statek v Rokytnici v r. 1963, kdy jsem zjistila, že obiloviny 
už se nepěstují na 51% orné půdy.
 Tomuto zážitku předcházelo i pozvání tajemníka OV KSČ a na-
bídka, abych se vrátila. To už jsem ale neměla odvahu.
Další velké překvapení bylo, když asi po 5 letech v televizi uváděli 
reportáž o úspěšném chovu skotu na pastvinách v Orlických horách 
pod vedením MVDr. Zicha.
   Ráda na Rokytnici vzpomínám a sleduji dění v této oblasti.  
Potěšilo mne při poslední návštěvě v září 2018, že se v Orlických 
horách zemědělství daří.

   Otázky pokládala Mgr. Jana Albrechtová, Častolovice, odpoví-
dala Ing. Rita Smolíková, Praha. 

   Paní Janě Albrechtové knihu o Rokytnici věnovala a tento roz-
hovor do Horského kurýra zprostředkovala Lucie Grunclová.

Sdružení SPLAV, z.s. pořádá
středa 9.9. 17.30 – 19.30
PhDr. Bohumír Dragoun: 
Život na hradě na příkladu 
Potštejna
Společenský dům – malý sál, 
Družstevní 555, 517 01 Solnice

čtvrtek 10.9. 9:00 – 15:00 
SEMINÁŘE PRO KOORDI-
NÁTORY ŽÁKOVSKÝCH 
PARLAMENTŮ  
Základní škola Horní Jelení

úterý 15.9. 18:00 – 20:00
Beseda se Soňou Klímovou, Petrem Dujkou a Františkem Kin-
ským, majiteli okolních zámků
Nová Městská knihovna Rychnov nad Kněžnou, Hrdinů odboje 
671

čtvrtek 17.9. 15:00 – 18:00
Myšlenkové mapy ve výuce – Lenka Horváthová
Základní škola Rychnov n. Kn., Javornická 1596

sobota 19.9. 7:45 – 18:00
Expedice S Bohumírem Dragounem, naším předním odborní-
kem na historii a archeologem 
Po stopách osidlování Orlických hor a Podorlicka II.: Litice n. O.           
– hrad, Letohrad -městské památky, Orlice – tvrz, Lanšperk - hrad 
Doprava autobusem, cena: 250,- Kč

sobota 19.9.
Malé divadelní představení s tématem LETNÍ PODORLICKÉ 
TRADICE, SVÁTKY A ZVYKY 
14:30 Staročeský jarmark v Javornici 
15:30 Svatováclavský jarmark ve Vamberku 
divadelní soubor Ochotnickočtenářská beseda Orlice 

úterý 22. – středa 23.9.
Malý festival o vzdělávání: Na cestě ke škole 21. století 
na téma Demokracie ve vzdělávání - jak připravit žáky na de-
mokratickou společnost?
Zámek Rychnov n. Kn.
čtvrtek 24.9. 14:30 – 18:00

Třídnické hodiny pro radost, stmelení a lepší vztahy - 
Mgr. Bc. Daniela Jezdinská a Mgr. Jitka Kořínková
ZŠ Mozaika, o.p.s., Masarykova 1500, Rychnov n. K.

pátek 25.9. 9.00 – 15:00
Mentoring - Mgr. Hana Žežulová 
Sdružení SPLAV z.s., Javornická 1560, Rychnov n. Kn.

úterý 29.9. 
Výchova kluků - Petr Suchý
9:30 – 11:30 Solnický Brouček, Společenský dům, Družstevní 
555, Solnice
17:00 – 19:00 Déčko, Poláčkovo nám 88, Rychnov n. Kn.

úterý 29.9. 9:00 – 15:00 
SEMINÁŘE PRO KOORDINÁTORY ŽÁKOVSKÝCH 
PARLAMENTŮ  
ZŠ Horní Jelení

Sledujte naše www a fcb 
stránky, kde naleznete pří-
padné změny konání a aktu-
alizaci všech akcí. Semináře 
a besedy jsou zdarma.
Registrace: viz QR kód, 
map@sdruzenisplav.cz, 
FB: MAP vzdělávání na Rych-
novsku, www.sdruzenisplav.cz, 
tel. 777 309 803, 777 227 492

Strom života
 Vážení přátelé, jme-
nuji se Jarda a v Ro-
kytnici jsem už 9 let. 
Začínal jsem pobytem 
v Domově na Stříbr-
ném vrchu, pak jsem šel 
do horní vilky a pak mě 
dali do chráněného bytu 
s asistentkami.
 V životě jsem to ne-
měl jednoduché, když 
jsem to v práci nezvlá-
dal. Dostal jsem inva-
lidní důchod. Chtěl jsem 
se do práce vrátit, ale 
žádná pro mě nebyla 
vhodná. Proto vyrábím 
výrobky z plechovek 
od piva, z drátků a ko-
rálků. Vážím si toho, že 
to mohu dělat. Začínal 
jsem s jednou kytičkou, 
pak jsem vyrobil strom života, který má přes 300 kvítků. Dě-
lal jsem to pět měsíců, vždy spoustu večerů. Mám radost, že 
to je hotové, akorát mám problém, že jsem pomalý, když to 
vyrábím, asi dvakrát až třikrát pomalejší, než zdravý člověk.

PS: Děkuji všem lidem, že tu mohu v Rokytnici žít.



q Rokytnický medvěd 1998

 Krátký článek „ZA KUL-
TUROU DO LESOPARKU“ 
v minulém dvojčísle Horského 
kurýra jistě spoustu místních ob-
čanů, ale i občasných návštěvní-
ků města, zavedl do vzpomínek 
k této části Rokytnice.  Ve mně 
tento příspěvek s uvedením, řek-
něme, nepřesných „historických 
skutečností“ vzbudil potřebu 
reagovat. Vzhledem k tomu, že 
společenské akce v lesoparku 
nepamatuji, zaměřím se pouze 
na jeho sportovní využití.
 Když jsem se ještě jako aktiv-
ní členka letohradského lyžař-
ského oddílu účastnila závodů 
Lesního běhu v lesoparku (závo-
dy se konaly v letech 1979–1990 
každoročně jako veřejný závod 
+ Okresní přebor v přespolním 
běhu lyžařů okresu Rychnova 
nad Kněžnou), tedy opravdu 
dlouho po skončení druhé svě-
tové války a odsunu původních 
obyvatel, žádného chátrání ani 
zanedbání jsem si nevšimla. 
A jak bych také mohla. Vždyť 
toto místo bylo udržovaným tré-
ninkovým prostorem pro zdejší 
běžce a lyžaře.  Jediné, co snad 
mohlo válečnou dobu připomí-
nat, byla posádka Sovětských 
vojsk ve městě.
 V den závodu sportovce 
na vrcholu prudkého kopce při-

vítaly transparenty Start a Cíl 
umístěné nedaleko od sebe. Dře-
věné chatky na přilehlém svahu, 
zvenčí oblepené startovními 
listinami a pokyny k závodu, 
skýtaly zázemí pro pořadatele 
a prezentaci, ale i pro závodníky 
a trenéry. Tratě vedené lesopar-
kem byly sice těžké, ale vždy 
upravené – vysekané, vysypané 
pilinami, později zde dokonce 
vznikla tréninková vzduchov-
ková střelnice, což byla zjevná 
známka toho, že o lesopark je 
postaráno. A bylo! Několika 
sportovními nadšenci, z větší 
části rodinnými příslušníky zá-
vodníků zdejšího lyžařského 
oddílu, který byl založen v roce 
1978.  A nejen jimi! I samotná 
sportující mládež... musela při-
ložit ruku k dílu v rámci oddílo-
vých brigád. Následně, po roz-
padu lyžařského oddílu kolem 
roku 1997, se o prostor starala 
ještě několik let, do roku 2005, 
hrstka sportovců, kteří navázali 
na tradici a uspořádali ještě 10 
ročníků Lesního běhu, tento-
krát jako veřejný závod a závod 
v rámci poháru ISCAREX CUP. 
Dále se zde konalo několik roč-
níků Rokytnického Medvěda 
(pořadatelem  obou  sportovních 
akcí byl již Outdoor Sport) – viz 
foto.

ÚHEL POHLEDU

 Připadá Vám plocha lesoparku na fotografiích cca 60 let po dru-
hé světové válce zchátralá a zanedbaná? Možná si také kladete 
otázku, co vedlo Petra Hudouska k uvedení zavádějících informa-
cí? Zda bylo úmyslem vnutit lidem myšlenku o více než půl století 
trvající zanedbanosti tohoto místa a pokusit se tak obhájit z velké 
části nedávno nesmyslně investované veřejné prostředky na jeho 
úpravy, nebo zda to pouze vypovídá o autorově neznalosti svého 
okolí? O tom nyní můžeme pouze spekulovat. 

   Nedá mi to a musím se také 
pozastavit nad posledním od-
stavcem článku pana starosty, 
cituji: „Cílem stávajícího pro-
jektu je vrátit této ploše jeho 
společenský charakter, který 
bude lákat nejen k procházkám, 
ale také k dalšímu aktivnímu 
odpočinku.“ Nevím, zda čtenáři 
ví, jaký projekt je tímto myš-
len, když se o žádném projektu 
v článku nepíše. Vycházím tedy 
z toho, že autor má na mysli, 
v poslední době často disku-
tovaný, projekt „Revitalizace 
lesoparku“. S tím jistě nelze 
nesouhlasit! Pojďme této ploše 
vrátit společenský charakter pro 
aktivní odpočinek – procház-
ky, běžce, cyklistiku, projížď-
ky na kole, na koních, trampy 
s kytarou apod. Proto tam ale 
ještě nemusíme nasypat statisíce 
z městské pokladny. Nestačilo 
by nám k těmto aktivitám les 
vyčistit, široké lesní cesty srov-
nat a udržovat průchodné? Bylo 
nutné investovat do stavby mega 
altánu, jemuž podobný po celé 
Rokytnici neuvidíte? Do mega 
strmého nakloněného schodiště, 
které když bez újmy na zdraví 
sejdete, můžete si gratulovat 
stejně tak, jako když si v mega 
odfláknutých odvodňovacích 
prazích, v mnoha místech ani 
řádně neupevněných, v lep-
ším případě nezvrtnete nohu? 
Do šotoliny potřebné na úpravu 
stávajících lesních cest do úz-

kých vysokých tvrdých cestiček 
tvaru „hrobečku“, kde rodina 
s kočárkem nemá šanci? O in-
stalaci veřejného osvětlení ani 
nemluvě. Uvědomil si investor, 
že počáteční pořizovací investi-
cí to nekončí? Že o instalované 
dřevěné prvky musí někdo pečo-
vat, veškerou zeleň v lesoparku 
udržovat, vysoké úzké cestičky, 
jejichž povrch se již nyní po-
stupně splavuje a vymílá, neu-
stále upravovat a tak dále a tak 
dále?
   Nesdílím potřebu nutnosti 
investovat do nových prostor 
pro konání venkovních spo-
lečenských akcí, navíc v lese, 
na samém okraji města. Nestačí 
nám dosavadní venkovní plo-
chy? Rokytnické náměstí, fot-
balové hřiště, které by kromě 
nově umístěné sestavy buněk 
pro zázemí fotbalistů zaslouži-
lo větší investici ke zvelebení 
okolí. Nesmíme zapomenout 
ani na příjemné prostředí vel-
kého prostranství zámeckého 
parku v centru města, které je 
již konečně po dlouhých letech 
vybaveno pro pořádání větších 
akcí. Prostoru pro venkovní 
využití tedy máme dost. Neza-
sloužili by si občané Rokytni-
ce důstojné prostředí v podobě 
opraveného či nového kultur-
ního domu než nesmyslně roz-
hazovat peníze po lese? Za mě 
určitě ano!

Eva Levá

Dovolím si v krátkosti reagovat na článek bývalé kolegyně  
z našeho městského úřadu. Rozhodně si nemyslím, že reviza-
lizace cestního systému v rokytnickém lesoparku z více než 
stoletou tradicí jsou zbytečně investované prostředky. Mini-
sterstvo zemědělství podporuje podobné typy projektů, které 
umožní využívat příměstské lesní celky i pro jiné než hospo-
dářské účely. Projekt byl po hodnocení ze strany Místní akční 
skupiny Sdružení Splav doporučen k spolufinancování z ve-
řejných prostředků. Státní zemědělský intervenční fond finan-
cování schválil. Celý projekt byl schválen i ze strany orgánů 
města. Takže se jednalo o jednomyslné rozhodnutí naší samo-
správy, nikoliv rozhodnutí starosty Hudouska, jak by se mohlo 
z článku paní Levé zdát. Na zvýšení společenského potencio-
nálu lesoparku je třeba průběžně neustále pracovat. Je nutné jej 
udržovat a chránit před vandaly, opravovat cestní systém a dal-
ší mobiliář. Velmi slušná návštěvnost místních i turistů svědčí 
o tom, že rozhodnutí zrevitalizovat tuto plochu bylo rozhodnu-
tím správným. Lesopark byl dlouhá léta velmi špatně prostup-
nou a zanedbanou plochou. Veřejnost si nově zvyká na opětov-
nou možnost příjemné procházky v těsné blízkosti intravilánu 
města. Další využití lesoparku by mělo být potom úkolem pro 
nás pro všechny. Lesopark tento potenciál zcela jistě má.

 Petr Hudousek, starosta

REAKCE STAROSTY

žaluzie krčMář
 Žaluzie všech druhů, typů a provedení
 Termotěsnění do oken a dveří
 Termoizolační dvojskla
 Sítě proti hmyzu do oken a dveří
 Termorolety plastové i hliníkové
 Garážová vrata, markýzy a rimini
 Bezpečnostní dveře zámky štíty a závory

www.zaluziecz.cz
e-mail: clona@tyhan.cz

Firma:  465 612 077
Mobil:  602 412 012
Privat:  
465 612 602

564 01 žaMBerk
SNP 1348

KAMENICTVÍ
RAŠKA & HOFFMAN

Již přes čtvrt století jsme tu pro vás,
firma založena již v roce 1989

 Nabídka kompletních kamenických služeb
 Výroba a montáže pomníků a jejich částí
 Broušení a opravy hrobů, rovnání hrobů
 Zhotovení nápisů do kamene i černého skla
 Hřbitovní doplňky, keramické fotografie
 Konsultace zdarma
 Žádné hromadné nábory
 Volejte, přijedeme individuálně za vámi zdarma

Kvalitně za velmi přijatelné ceny

ČESKÉ LIBCHAVY 89     tel.: 603 281 831, 732 588 957
e-mail: kamenictvi.raska@seznam.cz

www.kamenictviraska.cz

 Ty moje vždycky lesem, sluncem, dřevem a taky vlhkým 
blátem, které bylo cestou k řece. Léto bylo ve znamení tábo-
ra, na který se mi nikdy nechtělo a potom se mi z něj nechtělo 
domů.
 Později bylo s vůní koní, sena a vodních hrátek, ale nejlepší 
byly prázdniny u babičky. S plechovou vanou, ve které plaval 
Potápník, byla obklopená babiččinou zahrádkou a voda tak tep-
lá, že neosvěžila, ale byla to voda, do které jsem si mohla vlézt. 
Pro mě nejlepší bazén.  Na koupaliště se tehdy moc často necho-
dilo, nedaleko byl písák, ale hloubka, a tam jsem nesměla sama, 
tak jsem měla vanu nebo plechový lavor s vodou.
 Taky jsme skoro každý den chodili do lesa, s nezbytnými ban-
daskami na borůvky, košíky na houby a svačinou, protože v lese 
se zůstávalo skoro celý den. To mě nebavilo, sbírat borůvky, 
leda do pusy, ale byla jsem brzy odhalena a musela trhat do ple-
cháčku, který se pak vysypal do bandasky. Ta snad neměla dno, 
vůbec to nepřibývalo, komáři štípali, sluníčko pálilo a babička 
neslevila! Cestou zpět jsme ještě sbírali šišky na zátop a drobné 
klacíky, abychom byli dostatečně vytížení. Odměnou za tohle 
vysilující lopocení byly borůvkové knedlíky, babička jim říkala 
blbouny, a taky litá buchta s drobenkou-netynka. 
 Jako dítě jsem to nedokázala ocenit, pro mě to bylo nutné 
zlo, kdy rodiče chodili do práce a já musela k babičce, ale s od-
stupem let si ty vzpomínky barvím na růžovo, střípky skládám 
do tvarů a vybavují se mi ty báječné vůně, vůně útlého dětství. 
Vůně tábora byla úplně jiná, přestože také prázdninová. Bylo 
nás tam spousta, bylo to dobrodružství a legrace, navazování 
kamarádství a společné průšvihy. Ty tři týdny vždycky utekly 
jako voda.
 A pak přišly prázdniny s vůní koní, nezapomenutelné, jedi-
nečné a provázejí mne celý život, láska zůstala. A každé léto 
vnímám ten prázdninový čas, přestože pro mě prázdniny dávno 
skončily, stejně se na ně těším - je to ve mně pořád, pořád cítím 
vůně, a díky nim se ocitám o několik desetiletí zpátky, v té ple-
chové vaně a s pusou od borůvek…
 Přeju dnešním dětem, aby si také uchovaly vzpomínky, vůně 
a obrázky za zavřenýma očima. Věřím, že to tak máme všichni, 
tak se posaďte, zavřete oči a vnímejte ten krásný letní čas - mož-
ná vás zavede zpátky do dětských střevíčků..

OP

Jak voněly vaše prázdniny?

q Rybníky u Pěčína. Foto: T. Saligr



Houby najdeme ve znacích několika českých obcí. Pouze ... (PRVNÍ TAJENKA) na Lounsku se chlubí 
zvláštním hřibem se stříbrnou ... (DRUHÁ TAJENKA). Zkušené mykologické oko pozná vzácného 
hřiba ... (TŘETÍ TAJENKA), jedovatou houbu a největší hřib rostoucí na území Česka a Slovenska, 
kterému se dobře daří na nedalekém ... (ČTVRTÁ TAJENKA), národní přírodní památce.

ZNAKY A ERBY MĚST A ŠLECHTICKÝCH RODŮ – 59. DÍL

HLÁSKOVÁ KŘÍŽOVKA

VODOROVNĚ: A. Vyhrnovat; město v USA. – B. Bojový sport; chemické vlákno. – C. Zolův 
román; potah na zeď; Mohamedův rádce. – D. Rod papoušků; směs koření; ruské víno. – E. List-
natý strom; mytologický krasavec; hrát fotbal. – F. Starořecká oběť; původce díla. – G. Lebeční 
klenba; latinský překlad bible. – H. Bývalý československý fotbalista v kopané; zbavovat ostří. 
– I. Puls; Sportovní klub (slovenská zkratka); SPZ Praha – město; osobní zájmeno. – J. Latinsky 
„olej“; hliníková fólie; lék na vysoký tlak. – K. Schránky pro nebožtíky; protiva; jaká. 
– L. Francouzský komik; římskými číslicemi 1051; typ autobusů Karosa; sopečný kráter. – M. 
Dětské citoslovce; schránka na cenné předměty; bomba. – N. ČTVRTÁ TAJENKA.

SVISLE: 1. Předložka; pronikavý zvuk; pracoviště v dole. – 2. Podnik v Trutnově; staroasyrský 
hudební nástroj; plachta zadního stěhu. – 3. Dosna; lékařské označení soli; druh básníka; roztave-
ná hmota. – 4. Biblická hora; PRVNÍ TAJENKA. – 5. TŘETÍ TAJENKA; město v USA; jméno 
atleta Zátopka. – 6. Prudké napadení; kamarád Bolka. – 7. Bít; opojené (nářečně). – 8. Zpěvohry; 
naše gumárna. – 9. Planetka; porada. – 10. Manželka mongolského pastevce; jihoevropan; aroma-
tická rostlina. – 11. DRUHÁ TAJENKA; dvanáct kusů dvoukřídlého hmyzu. – 12. Starořekové; 
SPZ Prachatic; maledivské platidlo; Akademie múzických umění (zkr.). – 13. Přivlastňovací zá-
jmeno (slovensky); ženské jméno; SPZ Rakovníka. – 14. Italský souhlas; cizí směnka; dvojice.

NÁPOVĚDA: D – TVIŠI, H – OBERT, J – OLIO, L – MAAR, 2 – NABEL, 9 – METIS, 
12 – PONE.

VLADIMÍR ČIHÁK, znění tajenek na str. 17

Přednáška
výživové specialistky

Margit Slimákové

„Jak žít s viry a zdravá 
výživa v pohodě“

26. září 2020 od 18 hodin
v sále u Rykrů v Pěčíně

   
   Přednáška na aktuální 
téma, které se týká nás 

všech, o tom, jak si chránit 
zdraví posilováním imunity 

vlivem stravy, jak udržet 
zdravou rodinu v krizové 

situaci.

q Foto: www.margit.cz

OČNÍ OPTIK
JIŘÍ MENCÁK

ROKYTNICE
V ORLICKÝCH HORÁCH

Otevřeno
každou středu

od 13 do 15.30 hodin.

 Tradiční výstava amatérských výtvarníků v kostele sv. Jana 
Nepomuckého na Vrchní Orlici u Bartošovic v O.h. byla vlivem  
opatření proti koronaviru připravována sice na poslední chvíli, ale 
proběhla nad očekávání úspěšně. Sice ve skromnějším provedení 
než obvykle, ale o to s větším nadšením a v příjemné atmosféře. 
Ve čtvrtek 2. července zahájil hudebním vystoupením Vlasta Do-
hnálek ze Skuhrova nad Bělou s přáteli Soňou Hlavovou a Karlem 
Boháčem. Vystoupení bylo prokládáno čtením veršů a úvah Jardy 
Nováka z Rokytnice.

 Svá díla vystavilo osm autorů, k vidění byly fotografie, kresba, 
malba, kombinace malby s vkomponovanými veši a prostorový 
objekt. V pátek 3. července se uskutečnil koncert Evy Henychové 
a Slávka Klecandra. 
   
 Skladatelka a písničkářka Eva Henychová k nám již několik let 
jezdí ze západních Čech, velice se jí tady líbí. Slávek Klecandr 
je známý ze skupiny Oboroh. Protože situace kolem koronaviru 
ještě není stabilní, koncert se nemohl uskutečnit uvnitř kostela.  
Z nedostatku jiného prostoru byl operativně přesunut ke Kultur-
nímu domu v Bartošovicích, který je momentálně v rekonstrukci. 
I přes hektické přemísťování a dodatečné informování veřejnosti 
vše proběhlo rychle a v dobré náladě. Pan starosta zajistil lavičky 
pro obecenstvo, kterého se sešlo slušné množství. Muzikanti s hu-
morem sobě vlastním situaci komentovali slovy, že na staveništi 
ještě nehráli a odkládat si nástroje na popelnice ještě neměli příle-
žitost.  I sama výstava měla nebývalé množství návštěvníků. Zá-
věr v pondělí 6. července. Také o historii, současnost a budoucnost 
kostela, pomalu vstávajícího z mrtvých, byl velký zájem. Pořádal 
Spolek Magdalena Bartošovice v O.h.

Petr Zámečník, Bartošovice

Výstava Mezi horama se povedla
v rokytnickém

infocentru
jsou v prodeji

nástěnné
a stolní

kalendáře
na rok 2021.

kalendÁře

Spolek Javor a Obec Javornice Vás zvou na

STAROČESKÝ JARMARK 
V JAVORNICI

19. září od 10 hodin u památníku 
V. a M. Sedláčkových

Těšit se můžete na řemeslné stánky, 
divadelní a hudební vystoupení, 

retro módní přehlídku, 
lukostřelbu, občerstvení.

Celým dnem bude provázet Sbor z hor.



Vraťte se s námi na Anenskou pouť 2020

Autoři fotografií:

Pořadatelé,

Jiří Koblása,

Pavel Michalička,

Olina Pleslová,

Linda Barrijová,

Alexandr Štěpán

Výjezdy rokytnických hasičů
Během prázdnin zaměstnaly výjezdovou jednotku rokytnických 

hasičů tři výjezdy.
Dne 6.7. v nočních hodinách byli hasiči vysláni k otevření dve-

ří bytu v Dolním Sídlišti. Zde se nacházel muž se zdravotními 
komplikacemi. Byl převezen zdravotnickou záchrannou službou 
do rychnovské nemocnice, kde později zemřel.

Dne 28.7. v odpoledních hodinách čekal hasiče fyzicky velmi 
náročný zásah. Jednalo se o požár lesa v prudkém kopci nedaleko 
části obce Pěčín zvané Kouta. Rokytničtí zde spolupracovali s jed-
notkami z okolí. Náročný zásah trval tři hodiny. K likvidaci ohně 
na ploše asi sto krát třicet metrů byly nataženy čtyři proudy.

Dne 1.8. se zásahové vozidlo hasičů vydalo do Bartošovic k ne-
hodě motocyklu. Žena se plně nevěnovala jeho řízení a havarova-
la. Vše se naštěstí obešlo bez vážného zranění.

JKO

ZNĚNÍ TAJENEK V TOMTO ČÍSLE
Jíst houby či nejíst? 10. díl

KLOBOUČKY

Znaky a erby města šlechtických rodů – 59. díl
1. Vršovice       3. satana
2. hlavou        4. Velkém vrchu

q Chaloupky na stráni v Říčkách. Foto: M. Jansa

q Bajerův statek nad Neratovem. Foto: ZS



FOTBALOVÉ SOUSTŘEDĚNÍ ZDOBNICE 
12.8. – 15.8.2020

Letos jsme se po 4 letech odhodlali pro soustředění. Je to takový 
pokus restartovat důležitou část fotbalového ročníku. Zvolili jsme 
blízkou destinaci. Chata Slunečná na Zdobnici byla skvělá volba. 
Pan Doubravský se svojí chotí se o nás starali velmi dobře. Zázemí 
naše hráče bavilo a aktivity po okolí nabízely hezká zpestření.

Nechyběla ranní rozběhání a protažení, dopolední programy 
na místním „plácku“, ve vedrech i za deště bazén, trampolína 
a houpačky. Večerní fotbálky na louce i na hřišti si kluci spunk-
tovali spontánně. Chata je také vybavena herní místností (stolní 
tenis, šipky), kde většina týmu trávila svůj volný čas.

Ve čtvrtek odpoledne jsme túrovali přes místní kopec k horské 
chatě Šajtavě. Ani říčka Zdobnice nebyla překážkou, kterou by 
nešlo zdolat. Tentýž den jsme si k večeři opekli špekáčky a při 
pátečním odpoledni plným přeháněk si kluci sehráli turnaj ve stol-
ním tenise. Čas si také krátili sledováním Ozzáka z Comebacku 
i večerního zápasu Ligy mistrů, kde si pro nás Katalánští připravili 
překvapení v podobě historického debaklu, což někteří, se Šímou 
v čele, snášeli velmi těžko.

Snad si naši odnesli tunu hezkých zážitků a zábavy a pevně vě-
řím, že soustředění utužilo kolektiv. To byl náš hlavní cíl.

Velký dík patří ještě jednou manželům Dobravským za skvě-
lý servis, trenérům Kubovi a Řepovi za program a hladký prů-
běh soustředění, Símě za lékařskou pomoc a radu a také rodičům 
za ochotu s odvozem hráčů. Tak příště zase... 

(prezentace ze soustředění na www.1fcrokytnice.cz)
Pavel Koukol
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  10.30 hod. - slavnostní zahájení na zámku 
  11.00 hod. - odjezd na vyjížďku (cca 15 km) 

      - rychlejší a pomalejší lot       -  jezdecké soutěže pro děti na jízdárně  
  Startovné: 250,-Kč                15.00 hod.  
..      

Věď – jeď – běž – jednoduchá soutěž 
                      Sbírej, co umíš – náročnější soutěž 
               Jízda zručnosti pro děti s vodičem 
                               Startovné: 0 Kč 
             Ceny: poháry, mašle, věcné ceny 
                        Rádi uvítáme i diváky! 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Od 19.00 hod. – Hubertovská veselice s živou kapelou  v klubovně 
Žádáme povinné vyšetření koní na AIE. 

Občerstvení pro všechny zajištěno po celý den. Srdečně Vás zve SK Wiyrhanea!! 


